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Bauke Bierma: ‘Meer duidelijkheid voorkómen wildschade nodig.’

Introductie
Bauke Bierma (69) boert op een bedrijf van 60 ha 
aan de Roerdompweg bij Zeewolde. Daar is hij in 
1979 vanuit Het Bildt (Friesland) met zijn ouders 
naartoe verhuisd. In Friesland hadden ze een ge-
mengd bedrijf met vrij zware grond. Bauke was 
niet echt gecharmeerd van veehouderij en de zwa-
re grond maakte de teelt van pootgoed ook lastig. 
De toen gebruikelijke vroege doodspuitdata zorg-
den voor matige opbrengsten op de zware grond. 
Een ruilverkaveling bood de kans op het bedrijf in 
Flevoland. Daar is de grond ook zwaar, maar 5% 
organische stof en 8% kalk maakt de grond wel 
veel beter bewerkbaar. Toen Baukes vader minder 
op het bedrijf mee kon helpen, moest Bauke kie-
zen hoe hij verder wilde. ‘Als ik door ging met poot-
goed zou ik een medewerker moeten hebben, met 
consumptieaardappelen niet. Bedrijfseconomisch 
waren de verschillen niet groot. Met een mede-
werker zou ik meer gebonden zijn en daarom heb 
ik voor de overstap naar consumptieaardappelen 
gekozen.’
Het bouwplan was vroeger intensiever: ´Ik heb een 
tijd lang vrijwel geen graan in het bouwplan gehad. 
Na een aantal jaren zag ik dat de opbrengsten te-
rugliepen en de grond steeds stugger en moeilijker 
bewerkbaar werd. Ik was toen net lid geworden 
van een bedrijfseconomische studieclub en zag 
dat anderen, met minder intensieve bouwplannen, 
betere resultaten haalden. Ik begreep dat ik moest 
sleutelen: aan het bouwplan en aan mezelf. Ik ben 
toen minder intensief gaan telen. Met granen, stro 
hakselen, groenbemesters, de toepassing van var-
kensdrijfmest en spitten in plaats van ploegen heb 
ik de grond weer kunnen verbeteren en zijn de op-
brengsten weer op peil.´
Bauke doet nu het bedrijf samen met zoon Johan 
(35), die naast het bedrijf een volledige baan heeft 
bij Cebeco als gewasbeschermingsspecialist. Jo-
han: ‘Je kunt ook zeggen dat ik naast een volledige 
baan ook in het bedrijf werkzaam ben. Mijn vader 
is nog fit en werkt nog graag op het bedrijf, waar-
door ik een baan met het bedrijf kan combineren. 
Mijn vader laat de beslissingen over de ontwikke-
lingen van het bedrijf en de afzet van de produc-
ten aan mij over. Allemaal in goed overleg, maar 
uiteindelijk is mijn stem doorslaggevend.´ Hoe dat 
verder zal gaan als zijn vader niet meer zoveel werk 

op het bedrijf kan doen, weet Johan nog niet. ‘Ge-
lukkig is het nog niet aan de orde. Eén ding is voor 
mij wel zeker: ik ga het bedrijf wel voortzetten. Het 
brengt mij wel zoveel plezier, dat ik het zeker niet 
wil verhuren of zo. Maar mijn baan brengt me ook 
veel, verruimt mijn blik enorm. Dat wil ik ook niet 
graag missen. Misschien is er op termijn iets met 
een collega te regelen, die een deel van het werk 
wil doen.’

Toekomst
Johan heeft wel altijd al boer willen worden. Na 
school wilde hij eerst een tijdje ergens anders wer-
ken en is via een baan bij Syngenta nu bij Cebeco 
terecht gekomen. ‘Ik houd me daar bezig met de 
ontwikkelingen voor de gewasbescherming op de 
middellange termijn. Hoe kunnen we de problemen 
oplossen die we voorzien? Met die kennis kunnen 
de teeltadviseurs dan weer aan de slag. En ik kan 
het op ons bedrijf direct toepassen.’ Johan con-
stateert dat er zoveel wordt gesproken over de 
mogelijkheden die groene middelen en stroken-
teelt bieden, dat mensen die wat verder van de 
landbouw afstaan, zoals bij het ministerie, denken 
dat het allemaal al praktijkrijp is. Maar het is alle-
maal nog maar in een beginstadium, er moet nog 
veel uitgezocht en er moet praktijkervaring worden 
opgedaan. Johan vindt het lastig om te voorzien 
hoe de landbouw zich verder zal ontwikkelen. ‘Het 
is op zich wel een cruciaal moment en de Neder-
landse samenleving zal moeten bepalen wat men 
met de landbouw wil. Willen we dat de landbouw 
sterk gaat krimpen en er meer ruimte komt voor 
andere functies als wonen en natuur? Beseffen 
we dan wel wat het strategische belang van onze 
voedselproductie kan zijn? De uitkomst van deze 
discussie is moeilijk te voorzien.’
Johan verwacht dat de automatisering en robotica 
voor de landbouw het eerst zullen leiden tot robots 
bij de onkruidbestrijding. ‘Ik zit zelf eigenlijk meer 
te wachten op monitoringssystemen waarmee je 
de ontwikkeling van ziekten en plagen veel beter 
kan voorspellen. Je kunt dan je gewasbescher-
ming veel efficiënter inzetten. Ik weet dat hieraan 
gewerkt wordt, als eerste voor de grote gewassen 
als granen, rijst en soja. Voordat we hier voor aard-
appelen en uien iets aan hebben, zal nog wel even 
duren, vermoed ik.’

Actualiteiten in het gebied
In Flevoland worden alle bestaande windmolens 
gesaneerd. Er komen minder maar wel veel gro-
tere turbines voor terug. Nu kunnen ook veel meer 
boeren en ook ‘burgers’ investeren in deze wind-
parken. Johan: ‘Gelukkig kunnen we nu ook deel-
nemen aan deze verbreding van ons bedrijf.’
Een andere ontwikkeling, waar vooral Bauke zich 
zorgen over maakt, is de wildschadebestrijding in 
Flevoland en eigenlijk in heel ons land. Bauke: ‘Een 
treffend voorbeeld is een koppeltje edelherten dat 
onlangs vanaf de Veluwe het Veluwemeer is over-
gezwommen naar Zuidelijk Flevoland. Ze zitten in 
een stuk bos wat Faunabeheer Flevoland nu heeft 
aangewezen als leefgebied met de eerste 500 m 
als gedoogzone waar eventuele schade geclaimd 
kan worden. Buiten die 500 m is er een nuloptie. 
Daar mogen ze niet zijn en kan je ook geen scha-
de claimen. Je moet dan zelf maar zien hoe je ze 
weg krijgt, mochten ze schade aanrichten. Dat is 
voor boeren onwerkbaar. De belangenorganisaties 
zouden bij de Provincie een werkbare oplossing 
met schadevergoeding voor het hele agrarische 
gebied moeten bepleiten. Er bestaat veel onduide-
lijkheid over wildschadebestrijding, ook van soor-
ten die je wel mag bestrijden. Je hebt een WBE 
(Wild Beheer Eenheid), zeg maar de jagers, die het 
Faunabeheerplan van de Provincie uitvoeren en de 
wildstand beheren. Daarnaast heb je de bestrijding 
van wildschade. Daarbij kan je degene inschakelen 
die op jouw bedrijf het jachtrecht heeft als je bijv. 
last hebt van houtduiven in je graan. Die jager kan 
toevallig ver weg wonen en niet willen komen voor 
een paar duiven. Of de boer weet helemaal niet 
wie op zijn bedrijf jaagt. Dat kan hij navragen bij 
de Wildbeheer Eenheid (WBE). Wanneer de jager 
of de jachtcombinatie niet in staat is de wildscha-
de te bestrijden kan de grondgebruiker ook altijd 
nog iemand anders met een jachtakte inschake-
len. Eventueel kan de WBE daarin bemiddelen.’ 
Zie voor meer info pag. 4 en http://www.nav.nl/ 
thema/achtergrond/bedrijfsrisico/ . 

Bedrijfsgrootte:  60 ha
Bouwplan:  20 ha tarwe
 15 ha consumptieaardappelen
 15 ha suikerbieten
 10 ha uien

Elke maand laten we in ‘NAV-er in beeld’ een NAV-lid 
aan het woord. Deze maand vader en zoon Bauke 
en Johan Bierma, akkerbouwers in Zeewolde. 
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Het IPCC heeft in augustus een nieuw rapport 
uitgebracht. Leden van het IPCC zijn weten-
schappers die aantoonbaar breed gedragen we-
tenschappelijke publicaties op hun naam moeten 
hebben staan. Daarmee poogt de IPCC de onaf-
hankelijkheid te waarborgen.
Het nieuwe rapport geeft een alarmerend beeld: 
veel snellere en grotere stijging van de tempera-
tuur en grotere zeespiegelstijging. Recent werd 
ook (met de nodige slagen om de arm) geconclu-
deerd dat de tegenwoordig meer voorkomende 
hevige regenval veroorzaakt wordt door klimaat-
verandering. 
Voor de landbouw betekent dit dat zowel omgaan 
met teveel als met te weinig water steeds belang-
rijker wordt. Het rapport toont naast het belang 
van aanpassen aan de veranderende omstandig-
heden ook nog weer eens aan dat het nemen van 
maatregelen om de opwarming te beperken van 
het grootste belang zijn. En daar wordt in de ak-
kerbouw ook volop aan gewerkt met o.a. minder 

intensieve grondbewerking en het opslaan van 
CO2 in de bodem.
Er lopen diverse initiatieven vanuit de landbouw 
over waterberging, druppelirrigatie, peilgestuur-
de drainage, tegengaan van verzilting enz. De 
gezamenlijke landbouwsector heeft een initiatief 
ingebracht voor het Uitvoeringsprogramma van 
de Waddenagenda om een zoetwaterstrategie te 
ontwikkelen in de noordelijke kleischil. We hebben 
ook ingebracht om het IPCC rapport te betrekken 
bij de Waddenagenda. Het lijkt immers onzinnig 
om te praten over doorsteken van de dijken en 
ontpoldering als de zeespiegelstijging veel sneller 
gaat dan eerder gedacht. Dan wordt het juist zaak 
om het land zo goed mogelijk te beschermen.

Er gebeurt van alles op het gebied van faunabe-
heer en wildschade. In het NAV-bestuur is Hans van 
Kessel het centrale aanspreekpunt, maar regiona-
le zaken worden door de plaatselijke bestuurder 
opgepakt. Zo speelt er in Friesland een situatie 
waarin iemand uit de Faunabeheer Eenheid wordt 
gezet omdat hij een afwijkende mening heeft. Ook 
in Friesland wil men het verjagen van ganzen van 
akkerland aan banden leggen terwijl vogels in dor-
pen wel mogen worden verjaagd. En men wil de 
schadedrempel voor wildschadeclaims verhogen 
van € 250 naar € 2500! U begrijpt dat wij bezwaar 
hebben gemaakt.
In augustus heeft de Rechtbank Gelderland beslo-
ten dat er geen gebruik meer kan worden gemaakt 
van de landelijke vrijstelling voor de houtduif, konijn, 
vos, Canadese gans, kauw en zwarte kraai en de 
provinciale vrijstelling voor brandgans en woelrat in 
Gelderland. Dat veroorzaakt veel problemen voor 
agrariërs die hun gewassen willen beschermen te-

gen faunaschade. Hetzelfde dreigt in de provincie 
Noord-Holland, omdat daar dezelfde gerechtelij-
ke procedure loopt. De provincie Gelderland gaat 
daarom in hoger beroep bij de Raad van State tegen 
het vonnis van de rechtbank dat het goedkeurings-
besluit het Faunabeheerplan Vrijstelling vernietigde. 
Ook vraagt zij een voorlopige voorziening aan om 
schadebestrijding snel weer mogelijk te maken. 
In Flevoland is de Stichting Faunabeheer Flevo-
land opgeheven. De gevolgen hiervan staan in 
een bericht op onze website www.nav.nl onder 
Bedrijfsrisico. Er is ook een brief verstuurd aan 
alle leden in Flevoland. 
Wat betreft de schadevergoedingen speelt breed 
het probleem dat wanneer er een nuloptie is 
(d.w.z. dat de betreffende diersoort er niet mag 
voorkomen) u ook geen schade kunt claimen 
wanneer deze soort er toch is. Dit moet met 
spoed gerepareerd worden. 
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Voordelig 
kennismaken 
met de NAV!
Nog geen lid van de enige echte, 
onafhankelijke en sectorale vakbond van 
en voor akkerbouwers, de NAV? 

Word dan nu lid. Dat is nu heel aantrekkelijk: 
tot 1 januari 2022 betaalt u € 50,-. 
Of: u bent al lid maar uw buurman of vriend 
nog niet? Help de NAV versterken en over-
tuig uw collega van het goede en nuttige 
werk van de NAV. Ook voor uw collega geldt: 
tot 1 januari 2022 is de contributie € 50,-.

De NAV is puur sectoraal voor het akker-
bouwbelang en stelt het inkomen van akker- 
bouwers centraal. Belangenbehartiging kan 
plaatsvinden zonder concessies te doen 
aan andere sectoren. De NAV zet zich in 
voor faire opbrengstprijzen, dat wil zeggen 
integrale kostprijs (dus inclusief vergoeding 
voor eigen arbeid en eigen vermogen) plus 
ondernemersmarge. De vakbond strijdt voor 
betere toekomstkansen dan degenen die de 
akkerbouw willen overleveren aan de grillen 
van de (wereld)markt. U ziet het: 
de NAV is uniek. 
Lid worden kan via het inschrijfformulier.
Dit kunt u vinden op www.nav.nl 
of pak de telefoon ( 06-15 62 44 60).

Nederlandse
Akkerbouw Vakbond

Postbus 318
8250 AH Dronten

tel 06 - 15 62 44 60

e-mail   info@nav.nl
website www.nav.nl

 @NAV_AkkerBouwer

  Nederlandse.Akkerbouw.Vakbond

 Nederlandse Akkerbouw Vakbond

Contactpersonen

Voorzitter
Teun de Jong
0518 - 400 081

Regio Noord
Gerlof Bergmans
06 - 45 28 67 85

Regio Noordoost
Berend Jansema
0599 - 326 308

Regio Flevoland
Keimpe van der Heide
0320 - 213 611

Regio Noord-Holland
Tom Koenraadt
06 - 11 47 21 39

Regio Zuid/Zuidwest
Kees van Dijk
0167 - 502 211

Het eerstvolgende ledenblad verschijnt op 2 oktober.

En wat deed de NAV nog 
meer in juli en augustus?
• De NAV heeft wederom deelgenomen aan diverse gesprekken met supermarktketens over verdien-

modellen.
• De NAV heeft een bijeenkomst van de Coalitie Klimaatbestendige Kusten bijgewoond, evenals de 

presentatie van Zoet op Zout bij SPNA in Kollumerzijl.
• De brede landbouwcoalitie in de noordelijke kleischil heeft de landbouwdoelen aangescherpt voor het 

uitvoeringsprogramma Waddenagenda.
• Een aantal leden van het Regieteam Waddenagenda heeft een werkbezoek gebracht aan het bedrijf 

van Teun de Jong. Het was goed om de ambtenaren van Rijk en Provincie nadere uitleg te geven over 
de landbouw in het Waddengebied.

• De werkgroep Agroecologie heeft vergaderd en heeft zichzelf omgedoopt tot de werkgroep Verduurza-
ming. De werkgroep zal o.a. de jaarlijkse update van de tabellen uit de toekomstvisie op zich nemen.  

juli &  
augustus
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Faunabeheer en wildschade

Nieuw klimaatrapport


